
Zápis ze schůze výboru Genetické společnosti Gregora Mendela, z.s., konané dne 
23. 2. 2022 

 

Přítomni: Čellárová, Doškař, Holá, Knoll, Kočová, Lízal, Mašek, Sember, Slaninová, 
Ševčovičová, Šmarda, Tomáška, Urban, Zelený 

Omluveni: Šeda 

 

Schůze výboru probíhala vzhledem k  situaci spojené se stále trvající pandemií COVID-19 
on-line formou prostřednictvím platformy MS Teams. Plánovaný program schůze byl všem 
členům výboru rozeslán v předstihu e-mailem: 

1. Informace o průběhu příprav Genetické konference 

2. Projednání přípravy voleb do výboru GSGM na další funkční období 

3. Informace o soutěži o Cenu GSGM v souvislosti s konáním Genetické konference 

4. Informace o stavu členské základny a platební morálce členů GSGM 

5. Projednání přípravy dalšího čísla IL 

6. Různé 

Schůzi zahájil předseda prof. Doškař, který nejprve konstatoval, že pravidelnou podzimní 
schůzi výboru bylo nutné vzhledem k pandemické situaci odložit, ale zároveň se za tu 
dobu neudálo nic podstatného, co by výbor GSGM musel řešit. Poté přešel k jednotlivým 
bodům programu. 

 

ad 1) Předseda prof. Doškař uvedl, že v původně plánovaném místě – Mikulově – není 
možné nadcházející konferenci GSGM konat (zrušení rezervace hotelem Galant), nicméně 
podařilo se zajistit jako místo konference zámek ve Slavkově u Brna. Termín konání byl 
zároveň s tím posunut o něco dopředu; konference se bude konat ve dnech 5.-7.10.2022 
(středa 5.10. odpoledne příjezd účastníků a registrace, zahájení konference, první plenární 
přednášky – vítěz soutěže a ještě jedna další; čtvrtek 6.10. většina přednášek a postery; 
zbytek přednášek v pátek 7.10. dopoledne, po obědě ukončení konference). Členové 
výboru GSGM s přesunem místa konání i termínu jednomyslně souhlasili. Doc. Holá 
připomněla, že nové místo konání i termín bude nutno opravit na všech webech, kde jsou 
zveřejněny informace o konferenci a o Ceně GSGM. Prof. Knoll zveřejní nové údaje na 
webu GSGM, opravené informace budou zároveň rozeslány v novém čísle IL GSGM, 
které je právě připravováno k odeslání, členové výboru, kteří mají na starosti Cenu GSGM, 
o změně místa a termínu budou rovněž informovat.  

V organizačním výboru konference jsou prof. Doškař, prof. Šmarda, doc. Kuglík, dr. Lízal, 
dr. Wayhelová z MU Brno a prof. Knoll, prof. Urban z MENDELU Brno (+ další 
spoluorganizátoři zajišťující různé technické aspekty). Finančně bude konference zajištěna 
díky dobrému, již zajištěnému, sponzoringu + příspěvku PřF MU Brno, konferenční 
poplatky se předpokládají mezi 2000,- a 3000,- Kč (studenti, členové, nečlenové 
společnosti - různě odstupňováno). Ubytování je předběžně rezervováno (80-100 osob 



přímo ve Slavkově, další možnost v blízkých Bučovicích). Webové stránky konference jsou 
aktuálně v přípravě, předpokládá se jejich zprovoznění cca do 3 týdnů. 

Prof. Doškař vyzval členy výboru GSGM k doporučení plenárních přednášejících (zejména 
z ČR a ze Slovenska) a šíření informace o konferenci zejména mezi mladými kolegy. Doc. 
Holá se zeptala na plánovanou formu přednášek – pouze velké plenární přednášky nebo i 
kratší přednášky studentů. Prof. Doškař uvedl, že se prozatím plánuje kombinace obojího 
(cca 45-60 min plenární, cca 10 min studentské přednášky), ale bude záležet na tom, jaké 
a kolik plenárních přednášejících se podaří získat; členové výboru s tím souhlasili. Dr. 
Kočová se zeptala na to, jakým způsobem uskutečnit oslovení potenciálních plenárních 
přednášejících; doc. Holá doporučila, aby toto oslovení vycházelo ze strany organizačního 
výboru konference, ne celého výboru GSGM (aby mohly být potenciálním přednášejícím 
rovnou poskytnuty všechny konkrétní informace), s čímž prof. Doškař souhlasil. Návrhy na 
plenární přednášející by měly být zasílány prof. Doškařovi, pokud možno do 14 dnů. Prof. 
Knoll se dotázal, v které dny bude většina přednášek (aby bylo možno již konkrétně 
informovat příslušné přednášející); členové výboru se dohodli, že mohou být kdykoli, 
především však ve čtvrtek 6.10., bude záležet na preferencích příslušných přednášejících 
(podle toho je možné program při přípravě ad hoc upravovat). Diskutovalo se o počtu 
plenárních přednášek; doc. Holá uvedla, že na konferenci v Průhonicích bylo 7 plenárních 
přednášek + přednáška vitěze Ceny GSGM, dr. Kočová konstatovala, že i na bratislavské 
konferenci byl obdobný počet plenárních přednášek. Prof. Tomáška popsal organizaci 
bratislavské konference (tematické bloky/sekce, za každý byl zodpovědný jeden 
z organizátorů, který zajistil jak přednášející, tak i organizaci příslušného bloku, na úvod 
každého bloku byla plenární přednáška a poté následovaly menší přednášky). Dr. Kočová 
připomněla potřebu počítat v programu i s valným shromážděním GSGM. Upozornila také 
na možnost, že přednášející na poslední chvíli odřekne – je potřeba s tím počítat. Dr. 
Sember nabídl, že bude mít na konferenci plenární přednášku, případně i jako záloha. 

Doc. Slaninová požádala o přípravu plakátu o konferenci, který by bylo možné rozeslat 
nejen členům GSGM, ale i dalším případným zájemcům. Prof. Doškař potvrdil, že se s tím 
počítá, ale je nutno nejprve znát (a na plakát uvést) plenární přednášející. Nicméně 
připraví krátkou informaci v podobě, kterou bude možné rozeslat e-mailem, která bude 
tajemnicí GSGM rozeslána členům výboru k dalšímu šíření mezi zájemci. 

Prof. Šmarda připomněl plánované a stále odkládané udělení čestného členství GSGM 
prof. Zadražilovi, dr. Matalové, prof. Vlčkovi a doc. Ferákovi; členové výboru souhlasili 
s tím, aby toto proběhlo na slavkovské konferenci. 

 

ad 2) Prof. Doškař informoval o přípravě voleb do výboru GSGM na další funkční období; 
podle jeho informací několik současných členů výboru již do příštího výboru kandidovat 
nebude, bylo by vhodné výbor omladit. Volební komise bude působit v Brně (předsedkyně 
prof. Řepková, členky dr. Vallová, dr. Wayhelová). Volby proběhnou elektronicky, patrně 
s využitím placené elektronické platformy (cena necelých 40 USD, možnost hlasování až 
400 účastníků). Dr. Kočová připomněla, že podle stanov je nutné vyzvat všechny členy 
GSGM k nominaci návrhů do nového výboru (což učiní volební komise formou e-mailu 
všem členům). Navrhovaný musí vyjádřit souhlas s návrhem. Volby by měly probíhat cca 
v dubnu, návrhy by měly být zasílány v průběhu března. 

Doc. Slaninová požádala o vložení informace o potřebě návrhů do nového výboru GSGM 
do posledního čísla IL, které bude v nejbližší době rozesíláno (ne na všechny členy 



společnosti ze Slovenska jsou k dispozici platné e-mailové adresy; dr. Kočová potvrdila, že 
obdobná situace platí i v ČR a doporučila přidat do IL ještě další žádost, aby všichni 
členové společnosti aktualizovali své kontaktní adresy). Prof. Šmarda i prof. Doškař 
souhlasili, přidají do IL spolu s informacemi o genetické konferenci pokyn pro ty členy 
GSGM, kteří nemají e-mail, aby návrhy zasílali poštou na adresu předsedkyně volební 
komise prof. Řepkové. Dr. Lízal připomněl, že ne všichni členové GSGM vůbec mají 
nějaký e-mail a zeptal se, jak budou pak elektronicky hlasovat – takových členů je však 
naštěstí minimální množství a bude to pravděpodobně možné řešit individuálně.  

 

ad 3) Dr. Sember uvedl, že do soutěže o Cenu GSGM se zatím přihlásil pouze jeden 
uchazeč (který ještě navíc musí poslat opravenou přihlášku); apeloval na to, že je potřeba 
zvýšit informovanost o této ceně, znovu obešle všechny, které obesílal poprvé. Prof. 
Tomáška uvedl, že je obvyklé dostávat návrhy až v posledních dnech před deadline, prof. 
Doškař konstatoval, že v soutěži o Cenu GSGM bývá cca 5-6 uchazečů. Doc. Holá 
nabídla, že rozešle informaci o Ceně všem cca 200 stávajícím doktorandům a recentním 
absolventům DSP Molekulární a buněčná biologie, genetika a virologie, které má na 
starosti, a vyzvala k obdobnému kroku členy výboru z dalších univerzit a vysokých škol. 
Dr. Zelený potvrdil sponzoring ceny firmou M.G.P. Zlín 

 

ad 4) Prof. Knoll konstatoval, že platební morálka členů GSGM v ČR je obdobná jako 
v minulých letech, vybere se cca 50 % příspěvků. Doc. Slaninová uvedla, že stav v SR je 
obdobný. Doporučil probrat seznamy členů a vyřadit dlouhodobé neplatiče. Za ČR se 
jedná o 16 osob, kteří dlouhodobě neplatí příspěvky a ve společnosti se nijak neangažují. 
Členové výboru s tím souhlasili. 

 

ad 5) Prof. Šmarda poděkoval všem za zaslání příspěvků do nového čísla IL a informoval, 
že nové číslo IL (zima 2021) je vytištěno a připraveno k odeslání, konstatoval, že má 
poněkud méně příspěvků, než je obvyklé. Navrhl, že by se součástí IL mohly stát 
příspěvky/eseje studentů týkajících se různých aspektů genetiky, které studenti píší 
v rámci jednoho kurzu, který vede. Členové výboru souhlasili. Další číslo IL vyjde v létě 
2022; příspěvky do něj je třeba poslat prof. Šmardovi do konce června. 

 

ad 6) Prof. Doškař poděkoval bývalé tajemnici výboru dr. Kočové za její dosavadní 
činnost; dr. Kočová informovala o své rezignaci na členství ve výboru na minulém 
zasedání výboru (mimo zápis ze schůze) a písemně ji zaslala prof. Doškařovi na konci 
října 2021. Tajemnické povinnosti GSGM po ní do konce tohoto volebního období přebírá 
se souhlasem členů stávajícího výboru doc. Holá. 

Dr. Kočová požádala prof. Knolla o vyvěšení informace o chystané mezinárodní konferenci 
Mendel Genetics Conference, která se uskuteční ve dnech 20. - 23. července 2022 
v Brně, na web GSGM. Zároveň jej požádala o aktualizaci databáze členů GSGM a 
seznamu členů na webu GSGM. Prof. Čellarová požádala o totéž za slovenské členy 
společnosti (ani výbor společnosti není na webu aktualizován) a požádala rovněž o 
zveřejnění obecné informace o letošním výročí narození Johanna Gregora Mendela (kde 



jinde než na stránkách naší společnosti by to mělo být – členové výboru z MU nebo 
MENDELU by měli připravit krátkou noticku na toto téma!). Doc. Holá navrhla, aby seznam 
členů GSGM na webu společnosti nebyl vůbec zveřejňován – jiné profesní akademické 
společnosti jej také nezveřejňují a možná jeho zveřejnění ani není v souladu s GDPR. 
Dotázala se, zda do kompetence tajemníka patří i udržovat aktuálnost databáze členů 
GSGM (dr. Kočová uvedla, že původně to byly dvě oddělené funkce a doporučila, aby se 
to k této situaci vrátilo). Toto bude dořešeno pravděpodobně až v nově zvoleném 
budoucím výboru společnosti. 

Prof. Doškař navrhl, aby členové stávajícího výboru v databázi členů GSGM 
opravili/doplnili tituly, platné kontakty apod., aby byla databáze aktualizovaná. Dr. Kočová 
zmínila, že veškeré údaje související s aktualizací databáze, které se k ní coby k tajemnici 
dostaly, dosud posílala prof. Knollovi a zeptala se, jak členové výboru provedou 
aktualizaci, když nemají přístup do databázového systému (přístup mají pouze 
k seznamům zveřejněným na webu společnosti, které nejsou úplně aktuální). Bylo 
dohodnuto, že členové výboru budou nějakou formou (pravděpodobně zasláním 
excelovské tabulky) co nejdříve vyzváni k opravám databáze členů GSGM z ČR a opraví, 
co mohou, aby databáze byla co nejvíce aktualizovaná; pro zbytek aktualizace bude třeba 
se obrátit přímo na příslušné jednotlivé členy společnosti. Toto musí udělat někdo, kdo má 
přístup do stávající databáze. Doc. Slaninová ve spolupráci s prof. Čellárovou provede 
aktualizaci databáze členů GSGM ze Slovenska. To, v jaké formě bude databáze členů 
GSGM existovat v budoucnosti, kdo ji bude mít na starosti a kdo do ní bude mít přístup, 
bude dořešeno na příští schůzi výboru. 

Dr. Kočová připomněla, že je nutné, aby členové společnosti znali svůj variabilní symbol 
(ten je v případě členů společnosti z ČR uveden na webu GSGM). Prof. Doškař zmínil, že 
číslo/variabilní symbol je vždy uveden jako předčíslí na obálkách, v nichž jsou všem 
členům  rozesílány IL, což by mělo postačovat. 

Prof. Doškař také uvedl, že na MU v Brně mají několik dalších zájemců o aktivní práci 
v GSGM. Přihlášku do společnosti již podala doc. RNDr. Eva Drozdová, Ph.D., a Mgr. 
Dana Fialová, Ph.D.; členové výboru jejich přijetí odsouhlasili. 

Doc. Slaninová požádala o zasílání většího počtu IL na Slovensko, protože slovenských 
členů společnosti po bratislavské konferenci GSGM přibylo a začíná se výtisků 
nedostávat. Prof. Doškař přislíbil toto zajistit, i doplnit případné chybějící výtisky minulých 
čísel. 

Prof. Tomáškou bylo potvrzeno, že Edukační seminář v r. 2022 vzhledem ke konferenci 
nebude. 

Dr. Sember se dotázal, zda v souvislosti s nedávným úmrtím člena GSGM doc. Pikálka 
bude v příštích IL zveřejněn jeho medailonek. Za tímto účelem bude dr. Kočovou osloven 
prof. Zadražil a dr. Semberem bude osloven doc. Jiří Král z Katedry genetiky a 
mikrobiologie PřF UK v Praze. 

Po vyčerpání diskuzních příspěvků prof. Doškař schůzi výboru ukončil a poděkoval všem 
přítomným za účast. 

 

Zapsala: D. Holá 


